
ســادات  فخری  سیاســی-  گروه 
مسچی: اعضای کابینه چهاردهم طبق 
روال هر چهارشنبه با حضور در حیاط 
درباره  به ســوالات خبرنگاران  دولت 

مسایل مختلف پاسخ دادند. 
مسعود پزشکیان در جلسه هیات دولت، 
در خلال مباحث مربوط به دســتور جلسه 
درباره موضوع توســعه ســواحل مکران، با 
اشــاره به مباحث مطرح شده از سوی چند 
تن از اعضــای کابینه اظهار داشــت: همه 
مباحث و دغدغه های مطرح شده در اینباره 
صحیح اســت، اما مسئله مهم این است که 
متاسفانه تا کنون یک طرح کلان و کلی به 
عنوان نقشــه  راه توسعه مکران نداشته ایم و 
دســتگاه های مختلف هر کــدام به اقتضای 
ماموریت هــا و مســئولیت های خود در این 

زمینه اقداماتی کرده اند.
رئیس جمهوری با بیان اینکه در ماه های 
گذشته تقریبا هر هفته جلسه یا جلساتی با 
محوریت توسعه دریامحور و تعیین نقشه راه 
منطقه مکران داشــته ایم، افزود: اعتقاد بنده 
این بوده و هســت که اگر می خواهیم برابر 
اهداف سند چشم انداز در جایگاه برتر منطقه 
قرار بگیریم، کیفیت آنچه قرار است در این 
ســواحل صورت گیرد، به هیچ وجه نباید از 
اقدامات کشــورهای همسایه پایین تر باشد، 
لــذا هماهنگی های لازم صــورت گرفته تا 
از مشــاوران تراز اول بین المللی برای تهیه 
طرح کلان و نقشه راه توسعه منطقه مکران 
بهره بگیریم. پزشــکیان با اشــاره به اینکه 
ســواحل مکران مهمترین بســتر توســعه 
پایدار و بلندمدت ایــران بوده و به تعبیری 
آینده ایران در گرو توسعه این منطقه است، 
تصریــح کرد: پس از تهیــه این طرح کلان 
بر اســاس مطالعات و ارزیابی های دقیق از 
ظرفیت هــا و فرصت های منطقــه مکران، 
وظایف هر دســتگاه و بخشی مشخص شده 
و با پیگیری های جدی اقدامات آنها به شکل 

هماهنگ و هم افزا پیش خواهد رفت.
درخواست کردیم قانون 

عفاف و حجاب به دولت ابلاغ نشود
شــهرام دبیری معــاون پارلمانی رئیس 
جمهور از درخواست دولت برای ابلاغ نشدن 
قانون حجاب جهت ارائه لایحه اصلاحی خبر 

داد.
وی توضیــح داد: درخواســت کردیم که 
قانون عفاف و حجاب به دولت ابلاغ نشــود 
تا در آینده تصمیم گیری شــود که آن را به 
صورت لایحه اصلاحی بفرستیم به مجلس؛ 
چون درخواســت رئیس مجلــس هم این 
بوده که لایحه اصلاحی ارســال شود. فعلا 
درخواســت ما این بوده که شــورای امنیت 

مداخله کند تا قانون ابلاغ نشود.
 رفع فیلترینگ به جد در دستور کار 

دولت است
سید ستار هاشمی  وزیر ارتباطات درباره 
آخرین اقدامات برای رفع فیلترینگ، اظهار 
کرد: پیگیــری ها ادامه دارد. رفع فیلترینگ 
به جد در دســتور کار دولت است. جلسات 
بسیاری در مرکز ملی فضای مجازی برگزار 
شده است. روی موضوعات مهم و اشتراکات 
مهم، مسائل جمع بندی شــده و درباره راه 
برون رفت از وضعیت موجود بحث در حال 

انجام است.
قدردانی و عذرخواهی وزیر نفت

 از مردم
محسن پاک نژاد وزیر نفت با اعلام اینکه 
با همراهی مــردم در روزهای اخیر مصرف 
گاز در بخــش خانگی ۲۵ تــا ۳۰ میلیون 

مترمکعــب کاهش پیدا کرده اســت، بیان 
کرد: خوشــبختانه مردم شــریف همراهی 
بســیار خوبی داشــتند و در روزهای اخیر 
شــاهد کاهش مصرف در حوزه های خانگی 
و تجاری بودیم و به نسبت پیش بینی هایی 
که داشــتیم تا مصرف خانگی تا حدود ۶۷۰ 
میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کند، 
به دلیل همراهی بسیار خوب مردم عزیز ما 
این عدد کاهش پیدا کرد. بیش از ۳۵ تا ۴۰ 
میلیون مترمکعب مصرف گاز در روز کاهش 

پیدا کرده است.
وی خاطرنشان کرد: سال آینده اگر عمری 
باشــد و بنده در خدمت شما باشم مطمئن 
باشــید که همکاران شــما در صنعت نفت 
کاری خواهند کرد تا بیش از این شــرمنده 
مردم نشــویم. من این کار ارزشمند رئیس 
جمهور را که کمتر در مســئولان می بینیم 
که از مردم عذرخواهی کنند، می ستایم. من 
هم به عنوان وزیر نفــت از مردم عزیز بابت 
هر کوتاهی که شده است از سمت هر کسی 

بوده، عذرخواهی می کنم.
گلایه وزیر علوم از دانشگاه آزاد

حسین سیمایی صراف وزیرعلوم تحقیقات 
و فنآوری درباره افزایش شــهریه دانشــگاه 
آزاد، اظهار کرد: این افزایش شــوکی بود به 
خانــواده ها و از ۳۰ میلیون به ۱۰۰ میلیون 
تومان رســید که جای تاسف دارد. این برای 
ما دردناک اســت که خانــواده ها برای این 

افزایش شهریه عقب نشینی کرده اند.
وی با بیان اینکه ما در جریان این افزایش 
نبودیم. دانشــگاه دولتــی و غیردولتی باید 
ضوابط وزارت علــوم را رعایت کنند و ما از 
دانشگاه آزاد گلایه مندیم، خاطرنشان کرد: 
نمایندگان مجلس درباره این موضوع از من 
سوال کرده اند و حق را به آنها می دهم و من 
باید پاسخگو باشم ولی دانشگاه آزاد آنچنان 

که باید منظبط نیست. 
طرحی خود نمایندگان آمــاده کرده اند 
و امیدوار شــده ام در  مجلــس بتوانیم به 
دانشگاه آزاد انضباط بهتری بدهیم. استاد و 
کارمند دانشگاه آزاد گله مند هستند و ما در 
وزارت علوم باید پاســخگو باشیم، ولی فعلا 

پیش شرط های آن آماده نیست.
 ایران از ترکمنستان 

برق وارد می کند
عباس علــی آبادی وزیر نیــرو از انعقاد 
قرارداد انتقال حداکثر برق از ترکمنستان تا 

تابستان خبر داد.
وی با اشــاره به اینکه اکنون خوشبختانه 

تعمیــرات واحدهای نیروگاهی به قدر کافی 
انجام شده است، توضیح داد: برای زمستان 
آماده تولید برق هستند. اگر سوخت تامین 
شــود که باز به مشــارکت مردم و کارهایی 
که دوســتان مــا در وزارت نفــت در حال 
برنامه ریزی هســتند  باز می گردد، انشــاء 
الله مشکل برطرف می شــود. بنده اخیرا دو 
سفر به ترکمنستان داشتم. ما موفق شدیم 
قرارداد حداکثر انتقال برق از ترکمنستان را  
تا تابستان منعقد کنیم. این خبر خوبی است 
اما باتوجه به سطح نیاز ما کافی نیست. مقدار 
تقاضا خیلی بیشــتر از این حرف ها اســت. 
دوستان ما در وزارت نفت در تلاش هستند 
تا ســوخت نیروگاه ها را تامین کرده و اگر 
سوخت فراهم شــود مشکلی در تامین برق 

نخواهیم داشت.
واکنش سخنگوی دولت به برخی 

تهدیدات غرب در مورد فعال شدن 
مکانیزم ماشه

فاطمــه مهاجرانی ســخنگوی دولت در 
واکنــش بــه تهدیداتی درباره فعال شــدن 
مکانیســم ماشــه، اظهار کرد: بارها تأکید 
شــده که پیگیری ما بر این است بتوانیم از 
طریق مذاکره موضوعات را حل  کنیم. ایران 
اهل گفت وگوست و تمام تلاش  خود را برای 
مذاکره انجــام می دهد و امیدوار هســتیم 
عقلانیــت بیشــتری در تصمیم گیری های 
غرب وجود داشته باشه تا بتوانیم از طریقی 
دیپلماسی که همکاران وزارت خارجه برای 

آن تلاش می کنند مسائل را حل کنیم.
فاطمه مهاجرانــی همچنین اظهار کرد: 
در جلســه امروز هیات دولت درباره برنامه 
هفتم و آیین نامه هایی که باید تصویب شود 

موضوعاتی مطرح شد.
ســخنگوی دولت همچنین در پاسخ به 
پرسشــی درباره تعطیلــی ادارات و مدارس 
و دانشــگاه ها در روزهای اخیر، یادآور شد: 
در اینکه این تعطیلی ها برای کشــور و برای 
اقتصاد خوب نیست کسی تردید ندارد، ولی 
در شــرایطی قرار گرفتیم کــه لازم بود این 
تعطیلی ها برقرار شــود و طبیعتاً با جلسات 
پشــت سرهم که برگزار می شد هم به نوعی 
صنعت را تا حدی که امکان دارد ســرپا نگه 
داریــم و هم بتوانیم انــرژی را برای خانه ها 

تامین کنیم.
وی ادامــه داد: در زمینــه ناترازی ها هم 
باید گفت که شناســایی شــده اند و دولت 
هــم برنامه های کاملًا مشــخصی برای رفع 
ناترازی هــا دارد. رفــع ناترازی ها یک شــبه  

حاصــل نمی شــود. چــون در حوزه هــای 
سیاست گذاری وقتی سیاســتی غلط یا به 
صورت نامناسب، اتخاذ می شود، اصلاح این 
رویکردها زمان بر اســت، چون تبعاتی ایجاد 

می کند که درازمدت است.
مهاجرانی تاکید کرد: دولت در راســتای 
رفع ناترازی های انرژی به صورت مشــخص 
برنامه هــای جــدی دارد. در زمینه ناترازی 
بانک ها، در مورد معیشــت، رشد اقتصادی، 
پیشــران  تورم ســرمایه گذاری طرح های 
هــم دولت برنامــه جدی دارد و با دســتور 
رئیس جمهــور، ســازمان برنامــه و بودجه 
در حــال برنامه ریزی اســت و امیدواریم از 
وضعیتــی که پیش آمــده بتوانیم به خوبی 

عبور کنیم.
وی همچنیــن در پاســخ به پرسشــی 
درباره اهداف سفر رئیس جمهوری و وزرای 
امور خارجه و اقتصاد بــه مصر، اظهار کرد: 
مصر جزو کشــورهایی اســت که در فرایند 
دیپلماتیکی که در طــول دولت ها از جمله 
دولت ســیزدهم، دنبال شــد بــه خروجی 
رســید و گشــایش هایی را در روابط با این 
کشور شاهد بودیم. مثل سایر سفرها، ایجاد 
روابط دوجانبه تجاری و انواع دیپلماســی ها 
می تواند بین دو کشور پیش رود و این جزو 
موضوعاتی است که در سفر رئیس جمهور و 

وزیر امور خارجه دنبال خواهد شد.
دعوت وزیر ورزش از علی دایی

احمد دنیامالی وزیــر ورزش و جوانان با 
بیان اینکه علی دایی یکی از اســطوره های 
ورزش دنیا، آســیا و ایران است و درِ ورزش 
به روی ایشــان و همه افتخارآفرینان عرصه 
ورزش باز اســت، ادامه داد: آقای علی دایی 
برای مــا عزیز و قابل احترام هســتند و ما 
همچنان از ایشان و همه کسانی که می توانند 

به ورزش کمک کنند دعوت می کنیم.
 متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

از ماه جاری مطابق قانون
 انجام می شود

حمید پورمحمدی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در پاســخ به این پرســش که در 
خصوص همسان سازی حقوق چه برنامه ای 
دارید، گفت: با نشست های فراوان با مجلس 
و وقت مبســوط رئیس مجلس با هم توافق 
کردیم از همین ماه بحث متناسب سازی را 
طبق قانــون یعنی ۴۰ درصد انجام خواهیم 
داد و آن میزان کســری کــه باقی ماند را از 
طلب بازنشسته در نظر خواهیم گرفت و سال 

آینده پرداخت می کنیم.

معاون اول رئیس جمهوری با تأکید بر 
اینکه محیط زیست یک فرایند همگرا 
است که دو قطب نابودی و سبز را در دو 
سر طیف خود دارد، تصریح کرد: مسئله 
محیط زیســت تنها حق ما نبوده بلکه 
یک حق همگانی، مشاعی و یک فرایند 

همگانی با مؤلفه های فراوان است.
محمدرضا عارف در آیین افتتاحیه بیست 
و دومین نمایشگاه بین المللی محیط زیست 
با تاکید براینکه سازمان محیط زیست وظیفه 
امانتــداری از این حق مــردم را دارد و نباید 
اجازه اغماض، کوتاهی و یا منافع بخشــی، 
منطقه ای و گروهی داده شــود، افزود: اغلب 
نگاه بخشــی نســبت به محیط زیســت در 
کشــورهای در حال توســعه وجود دارد  تا 
جایی که در کشور تجاوز به محیط زیست به 
عنوان قدردانی از نهادی که آن اجازه را داده 

است، مطرح می شود.
معــاون اول رئیــس جمهوری بــا بیان 
اینکه هیچ کشــوری به تنهایــی حق ندارد 
در خصوص مؤلفه های همگرا تصمیم گیری 
کند، گفت: اگر برایند مؤلفه ها نابودی محیط 
زیست باشد، پرونده  مشخص می شود که چه 
سرنوشتی خواهد داشــت و نباید حتی یک 

آلودگی جزیی نیز نادیده گرفته شود.
عارف با اشاره به تقسیم بندی کشورهای 
جهان به شمال و جنوب  به عنوان یک خطر 
جــدی تصریح کرد: کشــورهایی که مدعی 
توسعه سبز هستند اما در عمل نابودی محیط 
زیست را دنبال می کنند و کشورهایی زندگی 
بدون کربن را مطرح می کنند که بیشــترین 
بهره را از ســوخت کربن بردند و امروز که به 
سمت انرژی های تجدیدپذیر حرکت می کنیم 

بار دیگر کشورهای جنوب باید نابود شوند.
وی افزود: کشورهای توسعه یافته فرایند 
محیط زیست را یکپارچه نمی بینند و امروز 
اینگونه اســت که محیط زیست در خدمت 
قدرت است و مشــخص می کند که محیط 

زیست و حفاظت از آن چگونه است.

عــارف در ادامه تصریح کــرد: باید همه 
کشــورهای دنیا از دیرباز محیط زیســت را 
یک فرایند جامع مشــترک تلقی می کردند 
و اگر این نگاه کشــورهای پیشــرفته اصلاح 
نشود بســیاری از کشورهای در حال توسعه 
نیــز موفق به انجام وظایف محیط زیســتی 
خود نیســتند و نمی توان کشورهای در حال 
توســعه را از میدان داری دور کنیم و انتظار 

حل مسائل محیط زیستی را داشته باشیم.
وی تأکید کرد: کشــورهای پیشرفته هر 
زمــان بخواهد مســاله را به نفــع خود حل 
کنــد، چهره خود را یــک چهره حق طلبانه 
معصوم در خدمت انســان نشــان می دهد و 
پس از گذشــت زمان چهره واقعی سیاسی 
در ذات منافــع اقتصادی را جلوه گر می کند 
و امیدواریم مباحث محیط زیستی در سطح 
جهان نهادینه و جدی برای همه کشــورها 
باشــد. وی همچنین به چالش های محیط 
زیستی پیش روی کشــور از جمله آلودگی 
هوا، فرســایش خاک، آلودگی آب و تخریب 
ســفره های زیرزمینی،  حفــر بیش از یک 
میلیــون چاه غیرقانونی، مدیریت پســماند، 
تغییــرات اقلیمــی و بهینه ســازی مصرف 
سوخت اشاره کرد و افزود: در بسیاری از این 
بحران ها همانند گردوغبار و ریزگردها تسلیم 
هستیم و در فرســایش خاک نیز شرایط به 

شدت وحشــتناک تر از آلودگی هوا است و 
اثرات آن در چند قرن آینده مشخص خواهد 
شــد و علت عدم موفقیت در طول دهه های 
گذشــته این اســت که برای دیگران نسخه 
می پیچیم. معــاون اول رئیس جمهوری در 
خصوص بهینه سازی مصرف سوخت گفت: 
شدت مصرف انرژی در ایران با هیچ کشوری 
در جهان قابل مقایسه نیست و هر زمان که 
دنبال اتخاذ اقدامات مناسب برای حل مسائل 
محیط زیستی بودیم با عوام فریبی جلوی کار 

خوب گرفته شد. 
وی با اشــاره به عدم جدیت در فرهنگ 
سازی عمومی در مساله محیط زیست تأکید 
کرد: ســازمان های مردم نهــاد در مقاطعی 
بسیار خوش درخشــیدند اما در برهه ای از 
زمــان به دلیل برخی از مســائل نامربوط با 
آنان برخورد شد و امروز احساس می شود که 
ســمن ها آمادگی نقش آفرینی ندارند و باید 
از آنان عذرخواهی کرد و امروز نتوانســتیم 
تشکل های مردمی محیط زیستی را فعال تر 

از گذشته کنیم.
عارف عدم رعایت استانداردها و ضوابط را 
یکی دیگر از عوامل کوتاهی در حل مســائل 
محیط زیســتی برشــمرد و گفت: بسیاری 
از مســئولان در این زمینه به بهانه شــرایط 
استثنایی کشور کوتاهی می کنند و کشور ما 

همیشه استثنا می شود و برای مثال در قانون 
عدم احداث شــهرک های صنعتی در شعاع 
بیســت کیلومتری شــهرها یک مسئول به 
دلایل مختلف به وظایف خود عمل نمی کند 
و آیا یک مســئول را می تــوان یافت که به 
مردم اعلام کند از تصمیمات محیط زیستی 
 وی تمــرد شــد و به این دلیــل از کار کنار 

می کشد.
عارف با اشاره به رتبه جهانی ۱۳۳ کشور 
در شاخص عملکرد محیط زیستی، در خطر 
انقراض بودن ۸۶ گونه جانوری و در معرض 
فرونشست ۱۱ درصد از خاک کشور تصریح 
کرد: همواره منافع لحظه ای در اولویت بود و 
به منافع و امنیت ملی در این راستا توجهی 
نشده است و این خطر بزرگ یک بحران ملی 
است و اگر مساله فرونشست در گذشته برخی 
از کشور را تهدید می کرد اما امروز بخش های 
کمتری در کشور می توان یافت که در معرض 

این تهدید بزرگ قرار نداشته باشند. 
وی عنــوان کــرد: از ۵ میلیــون هکتار 
تالاب ها تنها ۴۳ درصد ظرفیت دارند که این 
کانون گردوغبار است و حداقل حقابه تالاب ها 
را اختصاص ندادیم و همچنین وضعیت تالاب 
انزلی فاجعه بار بوده و راهی جز اندوه و گریه 
برای وضعیت منابع طبیعی کشور باقی نمانده 

است. 
عــارف با اشــاره به رتبــه ۱۰۲ ایران در 
زمینــه کیفیت هوا و وضعیت بحرانی آب در 
کشور ادامه داد: در مسأله برق و گاز می توان 
با درخواســت از مردم مسأله را حل کرد اما 
در ناتــرازی جدی آب به عنوان بحران آینده 
چه اقداماتی می توان اتخــاذ کرد؟ و این در 
حالیست که سرانه مصرف کشورهای پرآب 
اتحادیه اروپا حدود ۱۵۰ لیتر در روز اســت 
و این میزان در کشــور ما ۲۵۰ لیتر در روز 
می باشد که البته در جلسه ای با نمایندگان 
یک استان اعلام شد سرانه مصرف آب در این 
استان ۱۶۰ لیتر در روز است که ضمن تقدیر 
باید به عنوان الگویی برای سایر شهرها شود.

گزارش »مردم سالاری« از حاشیه دولت

از درخواست عدم ابلاغ قانون حجاب تا رفع فیلترینگ

عارف: 

عبور از ابرچالش های محیط زیستی، عزم ملی می طلبد

اشک پزشکیان جاری شد
گروه سیاسی: مسعود پزشکیان رئیس جمهوری که روز چهارشنبه برای 
سخنرانی در اجلاس بین المللی »خانواده، آینده و پیوندهای ماندگار« به مرکز 
همایش های صداوسیما رفته بود پس از دیدن عکس خانوادگی قدیمی و چهره 
همســر مرحومه اش، با بغض از حاضران اجلاس بین المللی »خانواده، آینده و 

پیوندهای ماندگار« عذرخواهی و از ادامه سخنرانی خودداری کرد.
به گزارش مردم ســالاری، وی که در این اجلاس بــا دعوت مجری، برای 
سخنرانی در محل ســخنگاه قرار گرفته بود، بعد از نمایش تصویری قدیمی از 
خود به همراه همسر مرحومه و فرزندانش، با ناراحتی شدید و درحالی که اشک 

می ریخت از ادامه سخن خودداری کرد.
پزشــکیان با بیان اینکه با دیدن عکس، صحبت کردن برایش سخت شده 
است، از حاضران عذرخواهی کرد و با گفتن این جمله که »سخن گفتن سخت 
شــده است و اجازه دهید من حرف نزنم« درحالی که اشک می ریخت، جایگاه 

سخنرانی را ترک کرد.

پزشکیان:
 نشست D8 در قاهره فرصتی برای نزدیکی بیشتر 

کشورهای اسلامی   به یکدیگر است
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه کشــورهای اسلامی اصولا باید پشتیبان 
یکدیگر باشــند و تا جایی که ممکن اســت اختلافات فیمابین را با گفتگو با 
هــم حل کنند، گفت: اجلاس D۸ در قاهره، فرصتی اســت که کشــورهای 
اسلامی می توانند نگاه هایشان را به هم بیشتر نزدیک کنند و می تواند تاثیرگذاری 

زیادی در دیپلماسی و ارتباطات ما در منطقه داشته باشد.
مســعود پزشکیان چهارشــنبه پیش از عزیمت به قاهره به منظور شرکت 
در نشســت سران گروه  ،D۸در تشــریح اهداف و برنامه های این سفر، چنین 
نشست هایی در راستای یک دیپلماسی فعال برای نزدیک تر کردن کشورهای 
اســلامی به یکدیگر از نظر سیاســی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی و تبادل 
تجربیات، بســیار موثر توصیف کرد. رئیس جمهوری با اشاره به میزبانی مصر 
از این نشســت و با بیان اینکه مصر با قدمت دیرین و تمدنی بزرگ، کشوری 
تاثیرگذار در جهان اســلام است، افزود: در حاشــیه اجلاس بریکس در قازان 
روســیه، دیداری سازنده و گفتگوهایی مفید با رئیس جمهور مصر داشتم؛ هر 
قدر روابط خود را با کشورهای اسلامی صمیمی تر، عمیق تر و عملیاتی تر کنیم، 
قطعا تحمل پذیری ما ارتقا یافته و به شــکل موثرتری می توانیم توطئه ها علیه 

کشورمان و کشورهای اسلامی را خنثی کنیم.
پزشکیان با اشاره به موضوع این اجلاس درباره نگاه به ظرفیت های جوانان و 
تقویت بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط تصریح کرد: در این نشست قطعا 
در کنار مباحث اقتصادی مدنظر اجلاس، موضوع غزه، فلسطین و لبنان و اینکه 
کشورهای اســلامی چگونه می توانند به یک زبان و نگاه مشترک و دیپلماسی 
جمعی در قبال ظلم و جنایت و کشتار علیه مردم این مناطق و همچنین مسائل 

سوریه برسند، نیز محور گفتگوها و مباحث خواهد بود.
رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه کشــورهای اسلامی اصولا باید پشتیبان 
یکدیگر باشــند و تا جایی که ممکن اســت اختلافات فیمابین را با گفتگو با 
هم حل کنند، خاطرنشــان کرد: این اجلاس فرصتی اســت که ما می توانیم 
نگاه هایمان را به هم بیشــتر نزدیک کنیم و می توانــد تاثیرگذاری زیادی در 

دیپلماسی و ارتباطات ما در منطقه داشته باشد.
پزشــکیان در رابطه با برگزاری نشســت جانبی با موضوع بررسی تحولات 
منطقه در کنار نشســت اصلی ســران D۸، گفت: در حاشــیه نشست اصلی، 
جلسه ای نیز در رابطه با مسائل مربوط به غزه، فلسطین، لبنان و سوریه و اتفاقات 
منطقه برگزار خواهد شد که طی آن با حضور سران دیگر کشورهای عضو تلاش 
خواهیم کرد در مقابل ظلم و جنایتی که رژیم صهیونیســتی با پشــتیبانی و 
کمک آمریکا انجام می دهد و حتی راه ارسال کمک های بشردوستانه را مسدود 
کرده اند، از حقوق این مردم به شــکلی مناســب و با یک دیپلماســی فعال و 
هماهنگ دفاع کنیم. پس از ســخنان رئیس جمهــوری در جمع خبرنگاران، 
مســعود پزشکیان به منظور شرکت و ســخنرانی در یازدهمین اجلاس سران 
گروه دی۸ و نیز نشســت غزه، با بدرقه معاون اول رئیس جمهور و معاون امور 

بین الملل دفتر رهبر معظم انقلاب عازم قاهره پایتخت مصر شد.
رئیس جمهور همچنین در حاشــیه این اجلاس با سران برخی کشورهای 
عضو این گروه دیدار و گفتگو خواهد داشــت. گروه هشــت کشور اسلامی در 
حال توســعه موســوم به دی ۸ در ســال ۱99۷ میلادی با حضور کشورهای 
ایران، ترکیه، پاکستان، بنگلادش، اندونزی، مالزی، مصر و نیجریه تشکیل شد 

و دبیرخانه این جلاس در استانبول ترکیه مستقر است.

تاکید رئیس جمهوری
 بر ضرورت تبیین دلایل بروز ناترازی ها

رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت چهاردهم ناگزیر از مواجه با مشکلات 
ریشه ای همچون ناترازی هاست، گفت: به دنبال مقصر یابی نیستیم و تمام توان 
خود را برای حل این مســئله و کاستن از مشکلات مردم به کار گرفته ایم و با 
برنامه هایی که در دســت اجرا داریم، ســال آینده با یاری خداوند قطعا چنین 

مشکلاتی نخواهیم داشت.
جلسه پیگیری رفع ناترازی انرژی، با حضور مسعود پزشکیان برگزار و آخرین 
وضعیت تأمین گاز و برق بخش خانگی، صنایع و نیروگاه ها مورد بررســی قرار 

گرفت.
پزشکیان در این جلسه بر ضرورت تبیین دلایل بروز ناترازی ها، اطلاع رسانی 
دقیق و به موقع در این خصوص و گفتگو و دعوت از مردم برای رعایت الگوی 
مصرف از طریق رســانه ها، از ســوی وزرای نفت و نیرو تأکیــد کرد و گفت: 
مســئولان مربوطه در بخش صنایع نیز موظفند با برگزاری جلسات مستمر با 
اصناف، ضمن جلب همکاری و همراهی آنان برای صرفه جویی در مصرف انرژی 
در کارگاه ها، کارخانجات و محیط های صنعتی، آنها را نسبت به چرایی شرایط 

پیش آمده توجیه کنند.
رئیس جمهوری همچنین بر اهمیت نقش ائمه جماعات سراســر کشــور، 
رسانه ملی و سازمان بسیج در فرهنگ سازی صرفه جویی و مشارکت مردم در 
پویش کاهش مصرف انرژی تأکید کرد و گفت: دولت چهاردهم ناگزیر از مواجه 
با مشکلات ریشه ای همچون ناترازی هاست، به دنبال مقصریابی نیستیم و تمام 
توان خود را برای حل این مسئله و کاستن از مشکلات مردم به کار گرفته ایم و 
با برنامه هایی که در دست اجرا داریم، سال آینده به یاری خدای متعال چنین 
مشکلاتی نخواهیم داشت. پزشکیان با قدردانی از همراهی مردم شریف ایران 
در صرفه جویی در مصرف و درخواســت اســتمرار آن، و نیز تشکر از اقدامات 
وزراتخانه های کشور، نفت، نیرو، صمت، استانداران سراسر کشور و رسانه ملی 
برای کمک به مدیریت شرایط فعلی گفت: ما موظفیم برای رضایتمندی مردم 
تلاش کنیم، در ازای مســئولیتی که پذیرفته ایم پاسخگو باشیم و هر جا نیز با 

کمبود یا کاستی مواجه شدیم از عذرخواهی کردن ابایی نداشته باشیم.

دلجویی و عذرخواهی معاون تشریفات 
دفتر رئیس جمهوری از حسن یزدانی

معاون تشریفات دفتر رئیس جمهور با دلجویی و عذرخواهی از حسن یزدانی 
قهرمان کشتی کشور، نوشت: احترام به نام آوران یعنی احترام به ایران. باید قدر 

نام آوران و افتخارآفرینان وطن را بیشتر بدانیم و می دانیم.
به گزارش ایرنا، سیدعباس موســوی معاون تشریفات دفتر رئیس جمهور 
روز چهارشــنبه در صفحه شخصی خود در شبکه ایکس،نوشت: دقایقی پیش 
با جهان پهلوان حســن یزدانی افتخار ایران زمین گپ و گفت تلفنی صمیمانه 
داشــتم و از مشــکل پیش آمده برای ایشان در مراسم دیروز ) تجلیل از مدال 

آوران المپیک و پارالمپیک پاریس( عذرخواهی و دلجویی کردم.
هر چند مجموعه ریاست جمهوری در مساله )از دید بنده غیرقابل توجیه( 
پیش آمده هیچ نقشــی نداشــت، اما به حرمت این جهان پهلوان با اخلاق و 
محبوب، ضمن ابلاغ سلام رئیس جمهور محترم بر مشی همیشگی ایشان در 
تکریم انسانها بویژه بزرگان و فرهیختگان و افتخارآفرینان این سرزمین تاکید 
کردم. حسن آقا هم با ادب و متانت همیشگی موضوع را تمام شده و غیر مهم 
تلقی کرد که گفتم این برخورد هم از بزرگواری شماست و قطعا حفظ حرمت 
شما بر همه ما ایرانیان واجب است و احترام به شما یعنی احترام به ایران. باید 

قدر نام آوران و افتخارآفرینان وطن را بیشتر بدانیم و می دانیم.
روز دوشــنبه ۲۶ آذرماه مراسم تجلیل از مدال آوران المپیک و پارالمپیک 
پاریس با حضور رئیس جمهور در ســالن اجلاس ســران برگزار شد و حسن 

یزدانی قهرمان مدال آور کشتی کشور موفق به حضور در این مراسم نشد.

دولت

پایان زیرسازی ۲۱۰ کیلومتر از طرح 
انسداد مرزهای شرقی تا سال آینده

جانشین قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش گفت: 
ان شاءالله تا ســال ۱۴۰۴، زیرسازی ۲۱۰ کیلومتر از طرح 
انسداد مرز که در اختیار گروه های مهندسی رزمی قرار داده 
شده، تمام می شود و فرایند نصب دیوارها آغاز خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ صادق نوری 
با بیان اینکه ۸۰ کیلومتر از پروژه انســداد مرزهای شرقی 
انجام شــده است، اظهار کرد: اجرای پروژه انسداد مرزهای 
شــرق کشور در نیمه اول سال ۱۴۰۲ و از طریق ستاد کل 
نیروهای مسلح به ســتاد ارتش جمهوری اسلامی ایران و 
ســپس به نیروی زمینی محوری ارتش ابلاغ شد و نیروی 
زمینی نیز اجــرای این پروژه را به عهده قرارگاه منطقه ای 
شمال شــرق نزاجــا قــرار داد؛ به این معنــی که مجری، 
هدایت کننده و ناظر طرح انســداد مرز، قرارگاه منطقه ای 
شمال شرق نیروی زمینی ارتش است و ۴ گروه مهندسی 

رزمی ارتش در این پروژه شرکت می کنند.
وی ادامه داد: تمام مســافتی که قرار است دیوارکشی 
شود، مرز خراسان رضوی با کشور افغانستان به طول ۲9۵ 
کیلومتر اســت. این کار به طور جد از ابتدای سال ۱۴۰۳ 
شروع شده است. سال گذشته انتقال تجهیزات به منطقه، 
نقشه برداری، تجهیز شرکت های ساخت دیوار در منطقه و 
آماده سازی زیرســاخت ها برای ساخت دیوار انجام شد. در 
مجموع از این ۲9۵  کیلومتر، ۸۵ کیلومتر آن را در شــمال 
دوغارون به یک موسسه فنی تحویل دادیم و ۲۱۰ کیلومتر 
نیز در اختیار گروه های مهندســی رزمی قــرار دارد. از این 
۲۱۰ کیلومتر، تا کنون حدود ۶۰ کیلومتر زیرسازی آماده و 

بیش از ۴۰ کیلومتر کارهای آن انجام شده است.
جانشین قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش با بیان 
اینکه کارها مرحله ای انجام می شود، گفت: ابتدا گودبرداری 
انجام و ســپس لایه لایه مواد قرار گرفته تا زمانی که آماده 
دیوارگذاری می شــود. اکنون در منطقه تایباد و در جنوب 
و شــمال دوغارون، تجهیزات مهندســی سنگینی مستقر 
کرده ایــم و خروجی کار تا اینجا خیلی خوب بوده اســت. 
تمام اقدامات طبق قانون در حال انجام است. اگر به قانون 
اساســی مراجعه کنیم، گفته شــده که ارتش جمهوری 
اسلامی ایران در زمان صلح می تواند تجهیزات خود را برای 
یک  سری کارهای جهادی، آبادانی و همچنین آموزشی و 
امدادی استفاده کند و تا الان برابر قانون عمل و از توانمندی 
گروه های مهندســی و نیروی زمینی به خوبی بهره برداری 

کردیم.
امیر ســرتیپ دوم نوری با اشاره به سختی های اجرای 
پروژه انســداد مرز، بیان کرد: آب وهــوای منطقه تایباد تا 
حدودی زمخت اســت، در تابستان با باد و گردوخاک و در 
زمستان با سرمای سوزناک مواجه هستیم که تاثیر زیادی بر 
کار سایر شرکت ها می گذارد، اما این شرایط بد آب وهوایی 
در کار نیرو زمینی ارتش تاثیر منفی نگذاشته، زیرا نظامیان 
برای روزهای سخت تربیت  شده اند و خدا را شاکر هستیم 
که تا کنون بیش از 9۰ کیلومتر از مرز یا آماده دیوارگذاری 
شده یا در لایه آخر است و در حدود ۶۰ کیلومتر نیز یا دیوار 
ساخته و نصب شــده یا به محل نصب منتقل شده است. 
خروجی کار به صورت مرحله ای حاصل می شود، زیرا ابتدا 

زیرسازی انجام، بعد بتن ریزی و سپس نصب دیوار است.
وی با بیان اینکه تاکنون دیواری با این ابعاد در کشــور 
ســاخته و نصب نشده است، گفت: دیواری که در مرزهای 
شرقی ما در دست ساخت است، ارتفاع ۴ متر، عرض ۳۸۰ 
ســانتی متر و وزن ۱۴  تـُـن وزن دارد که تولید و حمل آن 
بسیار سخت بود، زیرا در آن منطقه، جاده درجه ۱ و ۲ در 
اختیار نداریم. بسیار خوشحالیم که این پروژه  که از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت، به ما واگذار شده و کارها در حال 
انجام اســت. تجهیزات مهندسی سنگینی در منطقه قرار 

دادیم که نیاز به نگهداری، تعمیر و تامین قطعه دارند.
جانشین قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش با بیان 
اینکــه وجود دیوار در مرزهای خارجــی دوغارون و تایباد 
ســبب امنیت و آرامش خاطر مردمان آن منطقه می شود، 
اظهار کرد: دیوارکشی که در آن منطقه انجام شده، امنیت 
را به دنبال خواهد داشــت. مردم منطقه تایباد، دوغارون و 
خواف امیدهای زیادی به این دیــوار دارند. افرادی که در 
منطقه صفر مرزی هم هستند، از آرامش برخوردار شده اند. 
البته این دیوار برای ایجاد فاصله و مانع بین دو کشور نیست 
و صرفا جنبه امنیتی دارد و به منظور کنترل ترددها احداث 

می شود.
امیر سرتیپ دوم صادق نوری با بیان اینکه ۴۰ کیلومتر 
از این دیوار به هم پیوســته اســت، عنوان کرد: اکنون در 
منطقه ای که دیوار کشــیده شــده، تردد غیرمجاز نداریم. 
افرادی که غیرمجاز تردد دارند، قاچاق انسان، موادمخدر و 
سوخت انجام می دهند و این دیوار اطمینانی حاصل می کند 
که افرادی که تردد قانونی دارند، از مرز هفده شــهریور و... 

تردد می کنند.
وی گفت: احداث این دیــوار به جز اینکه جلوگیری از 
تردد معاندین و مترددین غیرمجاز است، مانع از عبور گلوله 
ســلاح سبک و متوسط می شــود، زیرا برای ساخت آن از 
بتن مســلح استفاده شده و برای اطمینان از امنیت آن، بر 
روی دیوار سیم خاردار نیز قرار می گیرد. همچنین در فاصله 
مناسبی تا دیوار، برجک می سازیم و پایش های هوشمند را 

انجام خواهیم داد. لذا این پروژه به روز خواهد بود.
وی با بیان اینکه پس از انسداد مرزهای خارجی خراسان 
رضوی، پروژه را در خراســان جنوبی اجــرا خواهیم کرد، 
اضافه کرد: سیاست کلی نظام این است که مرزهای شرقی 
به  طور کلی مســدود شــود و ما تمام تلاش خود را جهت 
تســریع این پروژه انجام خواهیم داد و ســعی داریم تا کار 
را بــا کیفیت خوبی به پایان برســانیم. امیدواریم مرزهای 
شرقی، اولین قسمتی از کشور باشد که دیوارکشی می شود 
و پس از آن برای دیوارکشی غرب و شمال غرب اقدام کنیم. 
حدود ۶۱۰۰ کیلومتر مرز خشکی داریم که جزو برنامه های 
انســداد است و با برنامه جلو می رویم. مسئولین لشکری و 
کشــوری حمایت خوبی انجام داده  و از این پروژه چندین 
مرتبه بازدید کرده اند. با مســئولین اســتان در این زمینه 
هماهنگ هســتیم و ارتباط خوبی داریم و آنچه خواســته 

مردم است را اعمال خواهیم کرد.
جانشین قرارگاه شمال شرق نیروی زمینی ارتش با اشاره 
به تکنولوژی به  کار گرفته شده در انسداد شرقی، گفت: یک 
بخش دیوار کشــی بحث فیزیکی است که با چشم دیده 
می شود و یک بخش دیگر هم کار گذاشتن دوربین هایی با 
برُد بالا، سنسورهای قوی و سامانه های هوشمند است که 
در این پروژه انجام شــده و قطعا ما پروژه کامل را به مردم 
تحویل خواهیم داد. اطمینان می دهیم که این پروژه یکی 
از به روزترین پروژه هاست. در هر کدام از دیواره ها، بیش از 
۴۰۰ کیلوگرم میل گرد به کار رفته و بتن مســلح داریم  و 
مهندسان ناظر برای زیرسازی در منطقه حاضر هستند. بعد 
از دیوارکشی و بحث فیزیکی آن، جاده کنار دیوار آسفالت 
خواهد شــد تا کنترل رفت وآمد به راحتی صورت گیرد و 
در صورت نیاز نیروهای مرزبانی در محل حاضر شــوند. بر 
اساس پروژه انسداد مرز، یگان متحرک هجومی نیز در فاصله 
مناسبی با دیوار در منطقه مستقر هستند و این اطمینان را 

می دهیم که بالاترین امنیت را تامین خواهیم کرد.
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